
MIBŐL LESZ A KÖNYVESPOLC? 
/riport Gortva Mihállyal/ 

A beszélgetésre egy májusi délutánon keríilt sor, részben azért, 
hogy bepillantást nyerjünk a gazdasági ügyek kulissza titkaiba, 
részben pedig azért, hogy kicsit közelebbről megismerjük gondnok 
elvtársat. 

- Kezdjük egy személyesebb jellegű kérdéssel. Tudjuk, hogy 1972 
óta dolgozik Gortva elvtárs kollégiumunkban. Honnan Jött ide, 
és jelentett-e nehézségeket az uj munkahely? 

- Az újszeged! Kendergyárban dolgoztam 1950 óta az üzem vezető-
jeként. Az uj munkakörbe történő átállás elég sok problémával 
járt. 

- Csak nem a 320 itt lakó lány miatt? 
- Nem - válaszolja mosolyogva. 

Bár nehéz volt a sok nevet megtanulni, és a nevek és arcok 
azonosítása sem ment könnyen. De elsősorban az volt nehéz, 
hogy a kollégiumban sokrétűbb munka várt rém, mint az üzemben. 
Ott minden ugy működött, mint az olajozott gép. Az általában 
azonos feladatok eredményét pontosan, számszerűleg láttam 
mindig. Itt bonyolultabb az ügyintézés, naponta uj és uj 
problémákat kell megoldani. 

Ennek szinte bizonyításaként a IV. emelet felelőse lép be az 
iroda ajtaján, és a javitás alatt álló centrifugákról érdek-
lődik. Gondnok elvtárs elmondja, hogy a centrifugákat megja-
vították, csak a fékek beszerelése van még hátra. És mutatja 
azt a fürdőköpeny övet, ami a motorra tekeredve a hibát okozta. 
Miután az övet próbálja gazdájának visszajuttatni az emelet-
felelőssel, rátérünk következő kérdésünkre. 
- Vágjunk az anyagi dolgok közepébe! Honnan kapja a kollégium 

az uj beruházásokra, illetve felújításokra, fenntartásra 
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szolgáló pénzt? 
Az egyetem gazdasági hivatalától, mivel a kollégium nem önálló 
elszámolási egység, de a központtól kiutalt pénzzel már önálló-
an gazdálkodunk. 

Mennyi az összeg évente, - más kollégiumokhoz viszonyítva? 
A JATE 72 intézete együttesen az országos költségvetésből kap-
ja a keretet - kb. 240 millió forintot. 
Ebből a kollégium működési kerete 141 ezer Ft. 1974-ben. 
A kapott összeg elsősorban a kollégiumok állapotától, az épü-
let, a berendezés minőségétől függ. Pl. A Hermán koll. 114 ezer 
bői, a Mórával azonos létszámú Irinyi pedig 168 ezerből gazdái 
kodik az idén. Az összkollégiumi keret 810 ezer Ft. - bár ezek-
nek a számoknak a közlésére én nem vagyok hivatott. 
A kollégium költségvetését gondnok elvtárson kivül ki késziti 
még, és milyen szerv birálja felül? 

Tulajdonképpen a kollégium minden dolgozója a saját munkaterü-
letén hozzájárul a költségvetés elkészítéséhez. Pl. a raktáros 
tájékoztat bennünket az ágyneműk állapotáról. Majd a különböző 
igények koordinálását, fontossági sorrendbe rakását, állitását 
igazgatónővel végezzük. A kész költségvetési javaslatot be kell 
küldeni a Központi Gazdasági Hivatalhoz, ahol általában támo-
gatják minden anyagi kérésünket. 
Konkréten hogyan történik a költségvetés évi lebontása? 
Az évi 141 ezer Ft működési hitelkeret a kollégium felújítására 
ill. fenntartására szolgál, és különböző könyvelési rovatokon 
kell elszámolni az összeget. 
Ilyen rovatok pl. patyolat, jármű, posta, textilia, a dolgozók 
munka és védőruházata, ellátottak ruházata-, ágynemű, a Magunk 
megjelenése minden alkalommal 1000 Ft pl. Havi kétezerért taka-
rítószer, technikai felszerelés javitása havi ezerért. Azonban 



most ia 3 hónap Ilyen jellegű keretét kellett elköltenünk, 
mert az egyik TV kiégett képcaövének a kicaeréléae 3 ezerbe 
került. Vagy pl. aokan panaszkodnak, hogy zugnak a neonok, 
cseréljük ki mindet. Igen ám, csakhogy ehhez 60 ezer Pt-ra 
lenne szükségünk, holott épületfenntartás elmén csak évi 
20 ezret kapunk. A villany, fűtés és viz fizetése központi 
keretből történik. Külön beruházási keretet sem adnak a kol-
légiumoknak; minden 5000 Ft feletti beruházást a Gazdasági 
Hivatal hagyja jóvá. 

Számunkra különösen a szakmai felszerelések rovata érdekes. 
Igen, idetartozik az Írógépektől kezdve a magnókig minden 
szükséges dolog. 
/ ügy oaniron mutatja az egyes rovatok összegszerű lebontá-

sát/ 
Látjuk, hogy könyvbeszerzésre évi 2000 Pt jut. Főként böl-
csész kollégium lévén nem kevéa ez? 
Könyvek vásárlására valóban kevés, ez az összeg inkább fo-
lyóiratokra, újságokra vonatkozik. Könyvvételre a rektor-
helyettea külön évi keretet biztoait, kb. 50 ezer Ft-ot. 
Ezek után hallhatnánk konkrét példákat az elmúlt 2 év na-
gyobb beszerzéseire? 
Legnagyobb és legfontosabb kiadásunk 48 ezer Ft értékű ágy-
nemű volt, ugyanis az utolsó 5 év alatt nem ujitottuk fel 
az állományt, és nagyon szükségessé vált 200 db paplan és 
200 párnahuzat vétele. 80 db szék is javításra szorult, ez 
10 ezerbe került. 600 Ft-ért sportfelszerelést vettünk, 
könyvszekrényt 3000 Ft-ért kaptunk, az uj gázkazán pedig 
beruházási keretből épült. 
És milyen tervek szerepelnek a közeljövőben a kiadási ro-
vatban? 
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A székek é3 az ágyneműk folyamatos felújítása folytatódik. 
Van jelenleg 7 db üzemképes centrifugánk, erre tehát most 
nincs szükségünk. Viszont nagyon kellene egy uj irógép, és 
minden ágyra vadonatúj takaró - az Irinyitől átvettek he-
lyett. Ebben a pillanatban ugy néz ki, hogy a kötelező ki-
adások után 24 ezer Ft-unk marad, és ha semmi váratlan do-
log nem jön közbe, ezt az összeget felhasználhatjuk, persze 
rózsaszin vágyálmaink nem lehetnek. 
És mi a helyzet az oly sokak által igényelt könyvespolccal? 
Tényleg nagyon-nagyon szükségünk lenne rá. 
Erre sajnos külön keretet nem tudunk biztositani, de kollek-
tiv választás alapján eldönthető, hogy a fennmaradó összeget 
mire forditsuk. 
Más jellegű, de többünket érdeklő kérdés: hogyan hasznosít-
ják nyáron a kollégiumot? 
A szobák kiadásából származó bevétel a MM számlájára folyik 
be, de bizonyos hányada megmarad az egyetem felhasználására. 
Ezt az összeget általában a legrosszabb állagú koll. kapja. 
Tavaly nekünk is nagy szükségünk volt egy kis plusz pénzre, 
és buszmegálló felé vezető járda, füves terület rendbehoza-
talára 10 ezer Ft-ot kaptunk. 
A mindenütt meglévő anyagi nehézségek hallatán önkéntelenül 
is eszünkbe jut a kiégetett nylon függöny, a könyvtári köny-
vek sok kitépett lapja, stb. Mi a véleménye gondnok elvtárs-
nak a kollégisták gazdasági ügyekhez való hozzáállásáról? 
Érnek bennünket néha meglepetések, de azért nem a negativ 
vonások a jellemzőek, különös problémát nem látok a kollé-
gisták hozzáállásában. Munkámban sokat segítenek az emelet-
felesősök és a KB, akik a lányok véleményét tolmácsolva 



mindig hasznos javaslatokat tesznek gazdasági kérdésekkel 
kapcsolatban. Különösen az érdekvédelmi felelős munkája tar-
tozik szorosan az én területemhez. 

Ha a KB-ról esett szó, ugy gondoljuk, nem árt tisztáani azt, 
hogy a KB milyen pénzt kezel? 
A KB azzal a pénzzel rendelkezik, amit a kollégisták adnak be, 
és aminek az elköltéséről mindig a Fórum dönt. 
Utolső kérdésként arra lennénk kíváncsiak, hogy ennyi tanár-
jelölt között foglalkozik-e gondnok elvtárö nevelési kérdé-
sekkel? 
Tulajdonképpen csak közvetve, hacsak a fiam és lányom, vala-
mint unokám nevelését nem számítom ide. 

A kollégiumi közösségben számomra az a legfontosabb, hogy 
megtudjam, kire miben lehet számítani. Ugy érzem, sikerült 
megismernem a lányokat, és ez elengedhetetlenül fontos, 
hiszen örökmozgó nincs, a kerék csak ugy forog, ha forgatják. 
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